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براي احياي رانت پتروشيمي 

در بازي نامه ه��ا براي رجعت به س��ود هاي غيرمتعارف براي برخي 
شركت ها و وزارتخانه ها، نامه جديد نعمت زاده به اسحاق جهانگيري 
و البته مصرف كنندگان محصولات پتروش��يمي به رئيس جمهور 
براي مخالفت با اين موضوع، فضاي رانتير برخي جريان ها را با ابهام 

بزرگي مواجه كرده است. 
به گزارش »جوان«، نام��ه چهار وزير اقتص��اد، كار، دفاع و صنعت به 
رئيس جمهور و هشدارهاي آنان به حسن روحاني در باره تشديد دوران 
ركود، نش��ان دهنده اختلاف در دولت يا هر موضوع ديگري كه باشد، 
يك نتيجه مهم و قابل تأمل داشت؛ امضا كنندگان اين نامه بورس را 
نشان گرفته و به شيوه اي ماهرانه، نرخ خوراك پتروشيمي را به چالش 
كشيده بودند. به بيان ساده تر چهار وزير خواهان دريافت گاز ارزان تر 

براي پتروشيمي ها هستند. 
دو دستگي خاصي در باره نرخ خوراك پتروشيمي ها در هيئت دولت 
وجود دارد؛ گروه نخست حداقل قيمت براي هر متر مكعب گاز طبيعي 
براي پتروشيمي هاي گازي را 13 سنت مي دانند و گروه مقابل، خواهان 
كاهش پنج سنتي اين رقم هستند؛ در گروه نخست به رهبري محمد 
رضا نعمت زاده، حسين دهقان، علي طيب نيا و علي ربيعي حضور دارند 
و در گروه مخالف، بيژن نامدار زنگنه و محمدباقر نوبخت اصرار فراواني 
روي قيمت 13 س��نت دارند. موافقان 13 سنت البته حق دارند زيرا با 
تثبيت قيمت 13 س��نت حداقل 6 ميليارد دلار از رانتي كه سالانه به 

پتروشيمي هاي گازي تعلق مي گرفت به خزانه بر مي گردد. 
افزايش نرخ خوراك طي س��ال گذش��ته و س��ال جاري، س��ودهاي 
غيرمتعارف پتروشيمي ها را كاهش داده و همين موضوع اعتراض آنها 
را بر انگيخته است؛ شركت هايي كه با بهره گيري از گاز سه سنتي گاه 
در طول يك سال سود 400 درصدي كسب مي كردند، حالا به وضعيت 

استانداردي كه برايشان تدارك ديده شده رضايت نمي دهند. 
پتروشيمي هاي معترض مي گويند با كاهش سود آنها، بورس و »مردم« 
آسيب جدي ديده اند كه قطعاً به سود نظام نيست و قيمت خوراك بايد 
كاهش يابد در حالي كه مهم ترين عامل در كاهش سود اين شركت ها 
طي دو سال گذش��ته، س��قوط قيمت نفت و به تبع آن سقوط قيمت 
محصولات پتروشيمي است كه از قيمت جهاني نفت تأثير مي پذيرد. 

با اين وجود، اين شركت ها كه متعلق به افراد حقيقي قدرتمند و نهادهايي 
مانند وزارت دفاع و وزارت كار هس��تند براي برطرف كردن اين بحران 
دست به دامان وزراي اصلي شده اند كه آنها در نامه اي به رئيس جمهور، 
غيرمستقيم از وي خواسته اند تا وارد بحث خوراك پتروشيمي ها شده 
و قيمت را كاهش دهند. خبرهاي موثق نيز از آن حكايت دارد كه وزير 
نفت در مقابل اين فشارها كوتاه آمده و گاز 10 سنتي را پذيرفته است. 
اما نگاهي گذرا به سهام شركت هاي وابس��ته به وزارتخانه هاي ياد شده 
نشان مي دهد شركت هايي نظير تاپيكو، ساتا، غدير و... كه حجم بزرگي 
از پتروشيمي هاي گازي كشور را در اختيار دارند، زير نظر اين وزارتخانه ها 
مشغول به فعاليت هستند، س��هام شركت هاي پتروش��يمي در دولت 

گذشته به اين وزارتخانه ها واگذار شده بود. 
    فاز دوم؛ جدايي پتروشيمي از بورس

نامه نخست چه نتيجه بگيرد چه نگيرد، خروج پتروشيمي ها از بورس 
كالا پيگيري مي شود؛ اين هدف يعني بازگشت به دوراني كه دلال ها 
سود كلاني را كس��ب مي كردند اما با شفافيت نسبي كه در بورس كالا 

تثبيت شد، عرضه حواله اي به كار رفت. 
در اين وضعيت، محمدرضا نعم��ت زاده، وزير صنعت، معدن و تجارت 
نيز با تمامي حواشي ايجاد شده در باره ثروت وي و نفوذش در صنعت 
پتروشيمي، دل به دريا زده و در نامه اي به معاون اول، باز هم ساز جدايي 
پتروشيمي ها از بورس كالا را كوك كرد. اين عضو كابينه به بهانه نرسيدن 
محصول عرضه ش��ده در بورس به دس��ت صنعتگران خرد، خواستار 
اختياري بودن عرضه محصولات پتروشيمي در بورس كالا يا بازار آزاد 
شد. در مقابل اين خواسته بزرگ ترين تشكل پتروشيمي درنامه اي به 
رئيس جمهور مخالفت خود مبني بر خ��روج محصولات اين صنعت از 

بورس كالا را به خاطر عدم شفافيت در صورت خروج اعلام كرد. 
اتحاديه سراسري تعاوني هاي تأمين نياز صنايع پايين دستي پتروشيمي 
در نامه خود به روحاني نوشته است: »با عنايت به تجربه ناموفق نظام توزيع 
حواله اي و تجربه نسبتاً موفق نظام توزيع بورسي با تكيه بر تعاوني ها، چرا 
بايد بدون هيچ دليل موجهي بورس كالاي پتروشيمي حذف شود و بازار 
به وضع رانتي و غيرشفاف گذش��ته برگردد؟نكته پاياني آنكه همانطور 
كه مقام معظم رهبري فرمودند »بايد س��رمايه مردم و مديريت مردم، 
اقتصاد را بر دوش بگيرد و دولت نظارت و پشتيباني كند« و حضر تعالي 
نيز اخيراً فرموديد رونق اقتصادي فقط در س��ايه تلاش و فعاليت بخش 
غيردولتي مي تواند، به طور كامل حاصل شود و دولت به تنهايي نمي تواند 
بار مسئوليت اقتصاد را بر دوش گيرد، خواهشمنديم نگذاريد تصميماتي 
از اين دست، نظام اقتصادي را دچار پيشرفت و گرفتار شدن بيش از پيش 

در دور باطل اقتصاد دولتي و اقتصاد دلالي نمايد.«
منتفعان رانت هاي پتروشيمي در دو فاز فعاليت خود را دنبال مي كنند؛ 
فاز اول نامه چه��ار وزير به رئيس جمهور و ف��از دوم خروج محصولات 
پتروشيمي از بورس كالا، هر يك هم به هدف رسيد كاميابي بزرگي براي 
آنها محسوب مي ش��ود. حالا بايد منتظر ماند و ديد كه عاقبت تصميم 

دولت براي خاتمه جنگ رانتخواران با دولت به كجا مي انجامد. 

 
 

 آغاز فصل جديد از روابط اقتصادي ايران 
با كشورهاي جهان

وزير امور اقتصادي و دارايي كشورمان در جلسه افتتاحيه اجلاس سالانه 
بانك جهاني و صندوق بين المللي پول اظهار داشت: فصل جديدي از 
ارتباطات اقتصادي ايران با كش�ورهاي جهان گش�وده شده است. 
به گزارش »جوان« به نقل از »شادا« علي طيب نيا افزود: ايران از جمله 
كشورهايي است كه با پتانسيل هاي بالاي اقتصادي، مي تواند به عنوان 
كشوري نوظهور باشد. وي دارا بودن منابع طبيعي موقعيت استراتژيك، 
نيروي انساني تحصيلكرده، بازار بزرگ داخلي و زير ساخت هاي مناسب 
را تنها بخشي از مزيت هاي اقتصادي كشور عنوان كرد و افزود: همه اين 
مزيت ها، تنها بخشي از مزيت هاي اقتصادي كشورم هستند كه در بين 

كشورهاي خاورميانه موقعيت انحصاري دارد. 
طيب نيا در عين حال خاطر نش��ان كرد: با تلاش هاي انجام شده بهبود 
اقتصادي و كنترل تورم را در كشور شاهد بوديم. وي توسعه بيشتر اقتصاد 
ايران را مستلزم انتقال دانش فني، سرمايه گذاري مستقيم خارجي و تأمين 
منابع مالي دانست و افزود: انتظار مي رود در اين بخش ها بانك جهاني و 
ساير مؤسسات بين المللي توسعه اي بتوانند به كشورم در دستيابي به اين 
مس��ير كمك نمايند. طيب نيا در ادامه تصريح كرد: ايران به عنوان يكي 
از اعضاي بانك جهاني و صندوق بين المللي پول هميشه تعهد خود را به 
مؤسسات بين المللي ايفا كرده است و انتظار دارد اين مؤسسات خدمات 
خود را براي توسعه پايدار كشورم ايفا نمايد. وزير امور اقتصادي و دارايي در 
ادامه تأكيد كرد: بانك جهاني مي تواند به دليل نقش توسعه اي در تأمين 
مالي كشورها، براي توسعه كشورهاي عضو، بدون تبعيض نقش خود را ايفا 
كند. طيب نيا تصريح كرد: بعد از سال ها مشكل در ارتباطات ايران و بانك 
جهاني به دليل تحريم هاي جهاني، هم اكنون زمان آن است كه كشورها 
به ويژه ايران از تأمين مالي و فاينانس هاي بانك هاي توسعه اي برخوردار 
باش��ند. وزير امور اقتصادي و دارايي يادآور ش��د: همكاري با مؤسسات 

توسعه اي بين المللي بالاترين اولويت براي كشورم است.

سيگار گران نمي شود 
مديرعامل ش�ركت دخاني�ات با بي�ان اينك�ه در ماه ه�اي اخير 
افزايش قيمتي در س�يگارهاي توليدي اين ش�ركت نداشته ايم، 
گف�ت: فع�لًا برنام�ه اي ب�راي افزاي�ش قيم�ت س�يگار نداريم. 
محمدحسين برخوردار در گفت وگو با ايسنا، با بيان اينكه توليد شش 
ماهه به دليل از دس��ت دادن بازارهاي فروش نس��بت به سال گذشته 
كاهش يافته است، اظهار كرد: ما توليدمان را وابسته به ميزان فروش 

داخلي و صادرات كرديم و بر همان اساس توليد صورت مي گيرد. 
وي با بيان اينكه در اين مدت بازارهاي صادراتي را تقويت كرده ايم، ادامه 
داد: در حوزه صادرات تنباكو پيشرفت هاي خوبي را داشته ايم، همچنين 

در مورد توتون صادرات به روسيه بسيار موفق بوده است. 
مديرعامل ش��ركت دخانيات در رابطه با صادرات سيگار نيز گفت: در 
حال حاضر صادرات خوبي از س��يگارهاي توليدي به كشورهاي عراق 
و افغانستان داريم كه در تلاش��يم بازارهاي صادراتي خود را گسترش 
دهيم. برخوردار با بيان اينكه در مدت اخير هزينه هاي توليد س��يگار 
شركت دخانيات افزايش يافته اس��ت، اظهاركرد: با اين وجود تاكنون 
افزايش قيمتي صورت نگرفته و فعلًا هم برنامه اي براي اين كار نداريم. 
وي با تأكيد بر اهميت مبارزه با قاچاق در حوزه س��يگار، گفت: در اين 
رابطه همكاري هايي را با ستاد مبارزه با قاچاق كالا آغاز كرده ايم و در 
تلاش��يم بتوانيم قاچاق را كاهش و از س��وي ديگر صادرات را افزايش 
دهيم. مديرعامل شركت دخانيات همچنين از برنامه اين شركت براي 
كاهش نيكوتين و قطران سيگارهاي توليدي كشور كه دو ماده زيان آور 
در سيگار هستند، خبر داد و افزود: در اين راستا با كميسيون بهداشت 
مجلس شوراي اسلامي وارد مذاكره شده ايم تا بتوانيم به راهكاري براي 

كاهش نيكوتين و قطران موجود در سيگار برسيم. 
به گفته برخوردار، ميزان توليد س��يگار در س��ال جاري نيز حدود 40 
درصد نسبت به سال گذشته كاهش داش��ته و در شش ماهه نخست 

سال جاري 3/6 ميليارد نخ سيگار توليد شده است. 
وي تصريح كرد: در برنامه  داريم كه بتوانيم تا پايان سال جاري توليد 

خود را به تعداد 12 ميليارد نخ سيگار برسانيم.  
---------------------------------------------------

 صحبت هاي نعمت زاده 
درباره شكر نقض شد!

در حال�ي ك�ه وزي�ر صنع�ت، مع�دن و تج�ارت از ب�ه حداق�ل 
رس�يدن موج�ودي ذخاير اس�تراتژيك ش�كر خب�ر داده، دبير 
انجم�ن صنايع قند و ش�كر اعلام ك�رد: هيچ مش�كلي در ذخاير 
اس�تراتژيك و موج�ودي بازار ش�كر وجود ن�دارد و ب�ا وضعيت 
كنون�ي ني�ز ت�ا تي�ر س�ال آين�ده ب�ه واردات ني�ازي نداري�م. 
به گزارش ايسنا، محمدرضا نعمت زاده درباره وضعيت توليد و بازار شكر 
گفته بود كه از ابتداي سال گذشته ثبت سفارش جديد شكر نداشته ايم 
و موجودي اين محصول نيز به حداقل رس��يده است. همچنين به  رغم 
اشباع بودن بازار از شكر، كمبود در ذخاير استراتژيك اين محصول وجود 
دارد. اين در حالي است كه بهمن دانايي دبير انجمن صنفي صنايع قند و 
شكر در اين زمينه گفت: اين اظهارات وزير، تخريب كننده بازار و حامي 

واردكنندگان است و به توليدكنندگان و بازار شكر آسيب مي زند. 
وي افزود: وزير صنعت از طرفي معتقد اس��ت كه »بازار داخلي ش��كر 
اشباع است« و از سوي ديگر مي گويد »ذخاير استراتژيك اين محصول 

به حداقل رسيده است.«
دانايي ادامه داد: در حال حاضر حدود 430 هزار تن ش��كر وارداتي در 
بندرعباس و بندر امام خميني) ره( وج��ود دارد كه 1۷0 هزار تن آن 
مختص شركت بازرگاني دولتي براي تأمين ذخاير استراتژيك است و 
در روزهاي آينده به اين شركت مي رسد. همچنين 260 هزار تن ديگر 
مجوزي است كه به كارخانه ها داده ش��ده تا بتوانند مابقي نياز خود را 
وارد كنند. وي با تأكيد بر اينكه تا تير سال آينده نيازي به واردات شكر 
نداريم، اعلام كرد: در حال حاضر فصل برداشت چغندر قند فرا رسيده 
و كارخانه هاي قند و شكر به سرعت در حال توليد اين محصول هستند 
و تنها در انتظار اعلام نرخ ش��كر براي عرضه محصول توليد شده شان 

به بازار قرار دارند. 
----------------------------------------------------

بازار مسكن در آرامش ركودي
گرچ�ه چن�د وقت�ي اس�ت دلالان و س�وداگران فعالي�ت 
خ�ود را در ب�ازار مس�كن از س�ر گرفته ان�د، ام�ا اي�ن بخ�ش 
بي توج�ه ب�ه تم�ام ش�ايعه پراكني ها رون�د آرام و ب�ه دور از 
جهش ه�اي قيمت�ي دو س�ال اخي�ر خ�ود را ادام�ه مي ده�د. 
در حالي دلالان مسكن براي به هم ريختن بازار مسكن خيز برداشته اند 
كه بررس��ي ميداني تس��نيم حكايت از آرامش ب��ازار دارد و قيمت ها 
همچنان روند آرام نزولي را طي مي كند. اين كاهش نيز به دليل تخفيفي 

است كه مالكان براي فروش ملك خود در نظر مي گيرند. 
در حال حاضر يك دستگاه آپارتمان ۷0 متر نوساز با پاركينگ و انباري 
واقع در وحيديه غربي 224 ميليون تومان قيمت گذاري شده و قيمت 
واحد مسكوني 90 متري يك سال ساخت در محدوده خيابان گرگان 

320 ميليون تومان تعيين شده است. 
يك واحد مس��كوني ۷0 متري واق��ع در ياخچي آباد يكس��اله بدون 
پاركينگ و انباري 320 ميليون تعيين ش��ده، اين در حالي اس��ت كه 
واحدي سه ساله با همين متراژ واقع در يافت آباد با قيمت 154 ميليون 
تومان در فايل فروش قرار گرفته اس��ت. همچني��ن قيمت يك واحد 
آپارتمان 95 متري در شهرك راه آهن، 88 متري در ابوذر، ۷0 متري در 
فردوس و 56 متري در جمهوري به ترتيب 484 ميليون تومان، 288 

ميليون، 294 ميليون و 20۷ ميليون تومان تعيين شده است. 
----------------------------------------------------

 موج ميليوني تقاضاي شغل 
در راه بازاركار

مقام�ات دولتي هش�دار مي دهن�د ورود 4/5 ميلي�ون جوان در 
حال تحصي�ل به ب�ازاركار، اوضاع بي�كاري را بدت�ر خواهد كرد، 
در عي�ن ح�ال صن�دوق بين الملل�ي پ�ول ه�م اع�لام ك�رده 
بي�كاري امس�ال و س�ال آين�ده در اي�ران تش�ديد مي ش�ود. 
به گزارش مهر، صندوق بين المللي پول در جديدترين گزارش خود از 
پيش بيني وضعيت اقتصاد ايران در سال جاري ميلادي و سال آينده 
اعلام كرد: طي سال 2015 ميلادي، نرخ بيكاري در ايران به 11/66 
درصد خواهد رسيد، در حالي كه اين نرخ در سال گذشته ميلادي به 

ميزان 10/60 درصد بود. 
همچنين شرايط تا سال 2016 ميلادي دوباره بدتر مي شود و بيكاري 
در اين س��ال به 12/2 درصد بالغ خواهد ش��د. بنابراين بايد گفت در 
صورتي كه اين پيش بيني در امسال و سال آينده درست باشد، جوانان با 

مسائل جديدتري براي ورود به بازار كار مواجه مي شوند. 
احتمالاً اوضاع جس��ت وجوي شغل بدتر مي ش��ود و كارجويان جوان 
زمينه هاي كمتري براي ورود به بازار كار خواهند يافت. اين مس��ئله 
مي تواند منجر به هدر رفتن ظرفيت بالقوه نيروي انس��اني كشور و در 

نتيجه تاثير منفي در ميزان توليد ناخالص داخلي كشور شود. 
كارشناس��ان مي گويند اينكه دولت تدبير و اميد در دو س��ال گذشته 
نتوانسته توفيقي در بازار كار داشته باشد به اين دليل است كه برنامه 
خاصي در زمينه مقابله با بيكاري ارائه نكرده و تنها به هش��دار درباره 

بحران بيكاري جوانان و نقد عملكرد گذشته پرداخته است. 
طبق آخرين گزارش مركز آمار ايران، آمار بيكاري به بيش از 2 ميليون 
و 600 هزارنفر رسيده كه حدود نيمي از آن را جوانان فارغ التحصيل 
دانشگاهي تشكيل مي دهد. كارشناسان بر اين عقيده اند اوضاع بيكاري 

و بحران بازار كار تا سال هاي آينده نيز ادامه خواهد داشت.

وحيد حاجي پور

به گفته رئيس اتاق بازرگاني  دومين بسته خروج از ركود دولت اين هفته رونمايي مي شود!

ورود دوباره دولت به »خروج از ركود«

بعد از نامه چهار وزير، رئيس اتاق بازرگاني هم 
به جمع نگران هاي اقتصادي پيوسته و وضعيت 
اقتص�اد را در پي�چ خطرناك�ي توصيف كرده 
و آورده اس�ت: »ما رك�ود را معضلي مي دانيم 
كه بنگاه هاي ما را به ش�دت تهديد مي كند و 
آنها را در معرض خطرجدي قرارداده اس�ت، 
لذا دولت بايد با سياس�ت هاي خلاقانه س�عي 
كند اقتص�اد را از رك�ود فعلي نج�ات دهد.« 
آنطور كه جلال پور رئيس اتاق بازرگاني در كانال 
تلگرام خود اعلام كرده است دومين بسته طرح 
خروج از ركود با ورود رئيس جمهور به اين موضوع 

در هفته جاري اعلام مي شود. 
در هفته جاري دومين بسته خروج از ركود دولت 
رونمايي مي شود تا بلكه بارقه هاي از دست رفته 
اميد به اقتصاد برگردد كه قرار بود اجراي بس��ته 
اول به مردم گزارش ش��ود و به عنوان مطالبه اي 
ج��دي از دولت مراح��ل اجراي آن را رس��انه ها 

پيگيري كنند. 
دكتر نيلي مس��ئول همايش رونمايي از خروج 
غير تورمي ركود هنگام ارائه اين بسته در سالن 
كنفرانس اس��لامي و در جمع دبيران س��رويس 
اقتصادي رسانه هاي مختلف گفته بود رسانه ها 
نحوه اج��راي اين ط��رح را مطالبه كنن��د اما از 
تيرماه سال گذشته كه ويرايش اول آن انجام شد 
دولت هيچ گزارشي در باره اين طرح ارائه نداد و 
تمام محورهاي گفت وگوي مسئولان بر بركات 
توافق با غرب متمركز ش��د و كار به جايي رسيد 
كه دكتر روحاني بعد از آخرين نشس��ت در پيام 
عيد فطر خود گفت: »امروز روزي اس��ت كه هم 
چرخ سانتريفيوژهاي ايران مي چرخد و هم چرخ 
اقتصاد ايران در آستانه يك تحول در جهت رونق 

گسترده است.«
 ظاهراً برآوردها در فضاي اقتص��اد چيز ديگري را 
نش��ان مي دهد. آنچنان كه چهار وزير ش��رايط را 
بحراني ترس��يم مي كنند و رئيس ات��اق بازرگاني 
وضعيت موجود را پيچ خطرناك مي داند و خبر از 

ورود دكتر روحاني به مسئله ركود و تدوين بسته 
دوم خروج از ركود مي دهد.  اما اگر اين بس��ته هم 
همچنان دل در گرو عناصر وابسته به منابع نفتي 
و اميد به خارج و وعده هاي برجام داش��ته باش��د 
به احتمال بس��يار زياد سرنوشتي شبيه بسته اول 
خواهد داشت كه تنها در يك همايش خلاصه شد.

   سردرگمي دولت در دوران گذر 
از برجام! 

طي روزهاي بعد از برجام بسياري از مسئولان بلند 
پايه دولت بر خلاف آنچه قبلًا روي تأثيرات معجزه 
آس��اي برجام مانور مي دادند اكنون دچار نوعي 
سردرگمي هستند به نحوي كه برخي شرايط را 
بحراني مي دانند و خواستار اتخاذ تصميمات آني 
هستند ) به استناد نامه سه وزير(، برخي از تأثير 
كم توافقات بر اقتصاد صحبت مي كنند وبرخي نيز 
مانند دكتر نوبخت معتقدند همچنان تحريم ها 
سر جاي خود قرار دارد و بخشي ديگر از دولت نيز 
مانند كيجاني قائم مقام بانك مركزي رشد اقتصاد 

را به اجراي برجام گره مي زنند. 
بااين حال در ميان اين س��ردرگمي رئيس اتاق 
بازرگاني به عن��وان بزرگ ترين تش��كل بخش 
خصوصي نيز از ارائه بسته جديد خروج از ركود 
در هفته جاري خبر داده اس��ت؛ بسته اي كه به 
اذعان برخي از كارشناس��ان كاري عجيب است 
 زيرا معتقدند دولت كه خود مجري اس��ت پس 
بس��ته را چه كس��ي مي خواهد اجرا كند؟ البته 
درميان كارشناسان بدبين به برنامه هاي دولتي 
هس��تند كس��اني كه معتقدند ارائه اين بسته با 
هدف گذر چند ماه پيش رو تا زمان تحقق اجراي 

وعده هاي غربي است. 
    پيچ خطرناك و روراستي با مردم!

 رئيس اتاق بازرگاني ايران در باره رونمايي از بسته 
خروج از ركود با توصيف كردن وضعيت موجود با 
عنوان »پيچ خطرناك« در كانال ارتباطي تلگرام 
خود آورده اس��ت:  به طور قطع بخش خصوصي، 
هم در زمينه كاهش تورم خود را ذي نفع مي داند 

و هم در زمينه رشد اقتصادي و خروج از ركود. اين 
تلقي اشتباه و غيرمنصفانه اس��ت كه فكر كنيم 
بخش خصوصي به سود خود تلاش مي كند تا رشد 
اقتصادي به سود بنگاه ها محقق شود اما تورم به 

زيان مردم افزايش پيدا كند. 
محس��ن جلال پور در عين حال ركود را معضلي 
دانسته كه بنگاه ها را به شدت تهديد مي كند و آنها 

را در معرض خطر جدي قرار داده است. 
وي همچنين بحث خ��روج ازركود را بحثي ملي 
عنوان كرده و نوشته است: انتظار جدي مي رود كه 
همه مديران دولتي و آحاد اقتصادي براي گذر از 
اين پيچ خطرناك همه توان خود را به كارگيرند. 
جلال پ��ور ادام��ه داده اس��ت:  روش��نگري و 
اطلاع  رساني دقيق از وضعيت اقتصادي كشورنزد 
مسئولان و به تبع آن تبيين ش��رايط براي همه 
مردم نه تنها به اين امر دامن نمي زند بلكه باعث 
مي شود با همراهي و همدلي و سعه صدر بتوانيم 

هرچه منطقي تر از اين دوران عبور كنيم. 
   جزئيات بسته دوم اقتصادي چيست؟

ج��لال پور ب��ا بي��ان اينك��ه بخ��ش خصوصي 
پيشنهادهايي براي تدوين بسته خروج از ركود 
مدنظر رئيس جمهور ارائه كرده، افزوده اس��ت: 
خيلي از بنگاه هاي ما در سال هاي گذشته مقدار 
زيادي توليد داش��ته اند ك��ه اكن��ون در انبارها 
نگهداري مي شود. فكر مي كنم دو دليل باعث به 
وجود آمدن اين وضعيت شده است؛ نخست اينكه 
در سال هاي گذش��ته به دليل شرايط تحريمي، 
ص��ادرات بنگاه ه��ا محدود ش��ده و محصولاتي 
كه قرار بوده صادر شود، بخش��ي از بازار خود را 
ازدست داده است. در كنار آن، قدرت خريد مردم 
هم كم ش��ده و توان خريد كالا نداشته و ممكن 

است همچنان نداشته باشند. 
بنابر اي��ن آنچه از پيام تلگرام��ي دكتر جلال پور 
مي توان در باره جزئيات بس��ته خ��روج از ركود 
استنباط كرد،  توجه اين بس��ته به »بازار مصرف 
داخلي« و »مشكل نگران كننده موجودي انبارها« 

است. براساس مطالب رئيس اتاق بازرگاني هفت 
بند از پيش��نهادهاي بخش خصوص��ي را در اين 

بسته لحاظ كرد ه اند. 
همچنين بر خلاف آنچه در مشهد و پيام عيد فطر 
رئيس جمهور ديده مي شود ظاهراً شخص آقاي 
روحاني به مقوله رك��ود ورود پيدا كرده اند كه به 

اعتقاد جلال پور اين خيلي دلگرم كننده است. 
نايب رئيس اتاق بازرگاني در گفت وگو با »جوان« 
درب��اره جزئيات پيش��نهادي بخ��ش خصوصي 
براي بس��ته خ��روج از ركود نيز گف��ت: طراحي 
مكانيس��مي براي واگذاري طرح هاي نيمه تمام 
باعث خواهد شد تا مرهمي براي ايجاد اشتغال در 

حوزه ساختمان و عمران ايجاد شود. 
پدرام سلطاني بابيان اينكه بازار پولي در بانك ها، 
صندوق هاي تأمين اجتماعي و بازنشستگان و... 
قفل شده است، افزود: همچنين پيشنهاد داديم تا 
بازار بدهي منطبق بر مباني ديني را دنبال كنند 
زيرا هم اكن��ون  اندازه بدهي برخي كش��ور هاي 
توسعه يافته حدود 4 تا 120 درصد توليد ناخالص 

داخلي است. 
وي ادامه داد: با راه اندازي بازار بدهي ديگر تحرك 
در اقتصاد از روش اس��تقراض از بانك ها نخواهد 
بود و پيمانكاران و بانك ها مي توانند با آزاد سازي 

منابع شان از اين راه اقتصاد را رونق ببخشند. 
 نايب رئي��س اتاق بازرگاني با بي��ان اينكه حذف 
تحريم ها حداقل س��ه تا چهار م��اه ديگر محقق 
خواهد شد، خاطر نشان كرد:  همچنين پيشنهاد 
داديم تا ب��ه دنبال تثبي��ت نرخ ارز نباش��د و به 
دنبال س��يگنال هاي كاه��ش قيمت نباش��د تا 
توليد كنندگان و صادركنندگان بتوانند تا زمان 
برداشته شدن تحريم ها به كار خود بپردازند و از 
اين روش مانع عميق تر ش��دن ركود و سنگين تر 

شدن تبعات حذف تحريم ها شوند. 
 وي همچنين از كاهش سياست هاي انقباضي و 
كنترل قيمت ها به عنوان پيش��نهاد ديگر بخش 
خصوصي به دولت براي بسته خروج از ركود ياد 
كرد و گفت: در زمان حاضر بر خلاف نظر وزارت 
اقتصاد ادامه سياست انقباضي مشكل است و بايد 

تا حدي اين سياست ها تعديل شود. 
وي ادامه داد: ميزان رش��د نقدينگ��ي با توجه به 
مؤلفه هاي موج��ود در اقتصاد تناس��بي ندارد و 
حتي عقب اس��ت كه بايد در اين باره نيز چاره اي 
انديش��يد.  وي راهكار ديگري كه ب��راي خروج 
از ركود پيش��نهاد ش��ده را نظام مند كردن بازار 
غير متشكل پولي و س��اماندهي مؤسسات مالي 
غيرمجاز دانست و گفت:  اين كار باعث مي شود تا 
نرخ سود در بازار پول كه هم اكنون خارج از كنترل 

بانك مركزي است، كاهش يابد. 
گفتني است در بس��ته اول خروج غير تورمي از 
ركود به بخش هاي نفتي و پتروشيمي و مسكن به 
عنوان بخش هاي پيشران در خروج از ركود تأكيد 
شده بود كه به دليل محاسبات و پيش بيني هاي 
غل��ط در تخمين قيمت ه��اي جهان��ي نفت و 
پتروش��يمي در عمل اين كار تأثيري در خروج 
از ركود نداش��ت. همچنين توجه ب��ه بازارهاي 
خارجي و ص��ادرات ني��ز براي تحري��ك تقاضا 
مدنظر بود كه آمارهاي صادرات نيز فرضيه هاي 
بس��ته اول را كلًا باطل كرد، بنابراين پيش بيني 
مي شود در بسته جديد تقاضاي داخلي و احتمالاً 
افزايش قيمت ها به عنوان نيروي پيشران مدنظر 

قرار خواهد گرفت.

آخرين تغييرات ايجاد شده در زمينه دريافت وام هاي مرتبط با 
صندوق پس انداز مسكن يكم پس از موافقت بانك مركزي براي 

اجرا به شعب بانك مسكن ابلاغ شده است. 
به گزارش ايس��نا، آخرين تغييرات صندوق پس انداز مسكن يكم 
از سوي معاون برنامه ريزي اداره كل طرح و برنامه بانك مسكن با 
هدف تسهيل شرايط سابق دريافت تسهيلات خريد يا ساخت واحد 
مسكوني از محل صندوق پس انداز مسكن يكم بانك مسكن، هفته 

گذشته به تمامي شعب اين بانك ابلاغ شد. 
در اين ابلاغيه با اشاره به موافقت بانك مركزي در تاريخ 26 شهريور 
با شرايط تس��هيل گر مورد درخواست بانك مس��كن در خصوص 
اعطاي تسهيلات خريد و س��اخت واحد مسكوني از محل حساب 
صندوق پس انداز مسكن يكم به متقاضيان، آمده است كه تمامي 
شعب بانك مسكن مجازند تسهيلات 80، 60 و 40 ميليون توماني 
خريد و ساخت واحد مس��كوني را به ترتيب در ش��هرهاي تهران، 
بالاي 200 هزار نفر و كمتر از 200 هزار نفر را به افرادي كه متأهل 

يا سرپرست خانوار نيس��تند، اعطا كنند، البته اين متقاضيان بايد 
بالاي 18 سال بوده و درآمد مستقل داشته باشند. 

همچنين از ديگر شرايط تسهيل ش��ده در اعطاي وام 80 ميليون 
توماني مسكن، حذف شرط لزوم اخذ استعلام فرم »ج« از وزارت 
راه و شهرس��ازي و سبز بودن آن براي همس��ر متقاضي است، اگر 
همس��رِ متقاضي وام 80 ميليوني، قبلًا تسهيلات خريد مسكن يا 
امكانات دولتي تهيه مسكن دريافت كرده باشد، مانعي براي دريافت 
اين تس��هيلات نيس��ت ولي اگر خودِ متقاضي قبلًا از اين امكانات 
اس��تفاده يا وام خريد مسكن دريافت كرده باش��د، ديگر مشمول 
اين وام نخواهد شد. اگر همس��ر يا فرزندان صغير متقاضي وام 80 
ميليوني از محل صندوق يكم، انواع تسهيلات بخش مسكن شبكه 
بانكي اعم از »خريد«، »احداث«، »انتقال سهم الشركه« يا »جعاله 
تعمير واحد مس��كوني« را دريافت كرده باشند نيز مانع از دريافت 
تس��هيلات 80 ميليوني صندوق يكم نخواهند بود و تنها اگر خودِ 
متقاضي اين وام ها را قبلًا اخذ كرده باشد ديگر مشمول وام صندوق 

پس انداز مسكن يكم نيست. 
از ديگر شرايط تسهيل گر دريافت وام 80 ميليوني صندوق پس انداز 
مس��كن يكم، امكان اعطاي اين وام از سوي شعب بانك مسكن به 
متقاضياني است كه واحد مس��كوني يا پلاك ثبتي با عمر حداكثر 
15 س��ال از تاريخ صدور پروانه س��اختماني )جواز س��اخت( آنها 
مي گذرد، خريداري كنند. در ابلاغيه قبلي اين تس��هيلات، شرط 
سني س��اختمان حداكثر سه سال ذكر ش��ده بود كه در بخشنامه 

جديد بانك مسكن به 15 سال افزايش يافته است. 
همچنين ش��رط تاريخ پايان كار نيز در ابلاغيه جديد حذف شده 
است. در ابلاغيه سابق بايد حداكثر هفت سال از تاريخ صدور پايان 
كار گذشته باش��د كه در فرم جديد اعطايي به متقاضيان دريافت 
تس��هيلات صندوق يكم، نيازي ب��ه ذكر تاريخ پايان كار نيس��ت. 
بر اس��اس دس��تورالعمل جديد بانك مسكن به ش��عب، مفاد اين 
دستورالعمل براي ثبت نام كنندگان صندوق پس انداز مسكن يكم 

در تاريخ هاي پيش از ابلاغيه جديد نيز جاري مي شود.

تغييرات جديد وام ۸۰ ميليوني

 حذف شروط تأهل و ۳ سال عمر ساختمان

رئي�س س�ازمان هواپيماي�ي كش�وري 
از رتبه بن�دي ش�ركت هاي هواپيماي�ي 
داخلي خب�ر داد و گفت: در آين�ده نزديك 
قيمت ه�ا آزاد مي ش�ود، البت�ه اي�ن بدان 
معنا نيس�ت ك�ه نرخ ه�ا رايكال�ي افزايش 
يابد و س�ازمان هواپيمايي اج�ازه نمي دهد 
در اي�ن بخ�ش اعم�ال انحص�ار روي دهد. 
به گزارش تس��نيم، علي عاب��دزاده اظهار كرد: 
پس از آزادسازي نرخ بليت هواپيما، ايرلاين ها 
مجبورند براي آن كه در فض��اي رقابتي موفق 

باشند كيفيت خدمات دهي را افزايش دهند. 
وي تصريح كرد: به اين دليل به سمتي حركت 
مي كنند تا به نحو بهتري سرويس دهي داشته 

باشند، اگر بتوانيم فضا را براي رقابت ايجاد كنيم 
فكر مي كنم مس��ير ارتق��اي خدمات دهي در 

حمل ونقل هوايي به سرعت طي مي شود. 
وي ب��ا بيان اينك��ه رقابت، مباح��ث مربوط به 
ارتق��اي كيفيت را به هم��راه دارد، افزود: بحث 
رتبه بندي ايرلاين ها در قالب طرح آزادس��ازي 
قيمت ها در دس��تور كار س��ازمان هواپيمايي 

كشوري قرار دارد. 
معاون وزير راه و شهرس��ازي با يادآوري اين كه 
قيمت ها به شكل گذش��ته همچنان به صورت 
تكليفي است، گفت: در آينده نزديك قيمت ها 
آزاد مي ش��ود، البته اين بدان معنا نيس��ت كه 

نرخ ها رايكالي افزايش يابد.

قيمت بليت هواپيما به  زودي آزاد مي شود
وزير جهاد كش�اورزي با بي�ان اينكه توليد 
گندم امس�ال 1/5 ميلي�ون تن ت�راز منفي 
نسبت به مصرف داشته است، گفت: صنايع 
توليد ش�كر منتظر دريافت ياران�ه از دولت 
براي تسويه حساب با چغندركاران هستند. 
محمود حجتي درگفت وگو با خانه ملت با بيان 
اينكه توليد محصول گندم سال به سال درحال 
افزايش است، گفت: امسال بيش از 8 ميليون تن 
گندم از كشاورزان خريداري شده كه اين گندم 

بيش از نياز مصرفي نانوايي هاست. 
اين عضوكابينه دولت يازدهم با اشاره به اينكه 
تراز گندم امس��ال بين يك تا 1/5 ميليون تن 
نسبت به مصرف منفي است، افزود:تلاش براين 

است كه سال به س��ال بر توليد گندم افزوده و 
بيش از نيازداخل توليد شود. 

وي ب��ا بيان اينك��ه مطالب��ات چغن��دركاران 
ازكارخانه هاي قند است نه دولت، ادامه داد:دولت 
بايد يارانه اي به كارخانه هاي توليد قند در رابطه 
با مابه التفاوت قيمت شكري كه توليد مي شود و 

به فروش مي رسد، پرداخت كند. 
حجتي با اش��اره به اينكه دولت درصدد اس��ت 
ازمحل مابه التفاوت واردات س��ايرمحصولات، 
يارانه كارخانه هاي قند را پرداخت كند، تصريح 
كرد: تلاش براين اس��ت كه هرچه سريع تر اين 
يارانه دراختيار كارخانه ه��اي قند قرار گيرد تا 

مطالبات چغندركاران پرداخت شود. 

فاصله 1/5 ميليون تني تا خودكفايي گندم
   خبر  كوتاه

مهران  ابراهيميان
  گزارش   يك

   مسكن


